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Wiekszy zakres kompetencji Rozmowa I z PIOTREM LITWAi prezesem Wyzszego Urzedu Gorniczego

Panie prezesie, w ubieglym tygodniu za-
konczyto sie spotkanie Szefow Urze.dow
Gorniczych Krajow Europejskich. O czym
debatowano w czasie tego spotkania i czy
te rozmowy przelozyly s ie na jakies kon-
kretne decyzje?

To bylo juz siedemnaste spotkanie tego ro-
dzaju. Tym razem odbywalo si? w Krakowie
w ramach polskiej prezydencji w Unii Europej-
skiej. Koncowym efektem kazdego spotkania
jest memorandum podpisywane przez wszyst-
kich uczestnikow. Tematem przewodnim kra-
kowskich obrad byla rekultywacja terenow po-
gorniczych oraz obowia_zki, ktore zostaly nalo-
zone w tym zakresie na administracj? publicz-
na. w zwia.zku z implementacja. dyrektywy o od-
padach wydobywczych.

A jak wyglada kwestia rekultywacji tere-
now pogorniczych w Polsce?

Mamy duze doswiadczenia w tym obszarze.
Moze nie jest to tak bardzo widoczne w przy-
padku kopaln w?gla kamiennego, aczkolwiek
na Sla_sku takze mamy duzo dobrych przykla-
dow, czyli terenow bylych zakbdow gorni-
czych, ktore udalo si? zaadaptowac i nadac im
nowy charakter. Wspomn? tutaj o budowie no-
wej siedziby Muzeum Sla_skiego na terenie by-
lej kopalni Katowice oraz reprezentacyjnych
obiektach wyzszej uczelni w budynkach poko-
palnianych w Gliwicach. Bardziej spektakular-
ne osiaj;nie.cia w zakresie rekultywacji sa,
w gornictwie odkrywkowym. Jego charakter
jest inny niz gornictwa w?gla kamiennego.
Po wybraniu zloza trzeba przyjac odpowiedni
kierunek rekultywacji, by nie pozostawic kra-
jobrazu ksi?zycowego. W Polsce nie mamy ne-
gatywnych przykladow, jesli chodzi o duze gor-
nictwo odkrywkowe, poniewaz przedsi?biorcy
nie uchylaja, si? od rekultywacji. Problemy do-
tycza, jednak eksploatacji kopalin pospolitych,
takich jak piaski, zwiry. W tym miejscu trzeba
rowniez wspomniec o nielegalnym wydobyciu
tych wlasnie kopalin. Szkoda. jest tutaj nie tylko
brak wymaganych oplat na rzecz skarbu pan-
stwa i samorza.dow, ale rowniez porzucone wy-
robisko, ktorego nie ma kto zrekultywowac.
Zdarza si<j tex, /e kopalina wydobywana jest
na podstawie koncesji, ale przedsigbiorca nie
podejiTiuje dzialan rekultywacyjnych.

Kto zadecydowal o podj^ciu tego tematu
i jakie zagadnienia bed^ poruszane na ko-
lejnym spotkaniu, ktore odb^dzie sî
w Wiedniu?

Temat zosta} zaproponowany przez nas
w 2010 roku na spotkaniu w Niemczech. Zgod-
nie z zasadami musial on zostac zaakceptowa-
ny przez wszystkich uczestnikow. Zapropono-
walismy rekultywacji, poniewaz w Unii Euro-
pejskiej mowi si^ ,,tak" dla gornictwa, ale
pod warunkiem, ze nie b^dzie ono generowalo
takich szkod jak w przeszlosci. Chodzi o zrow-
nowazony rozwqj gornictwa, ktory zapewni
ochrone; srodowiska i bezpieczenstwo pracy
dla gornikow. W Wiedniu be.dziemy rozmawiac
o sprawach zwiqzanych z dzia}alnoscia_ gorni-
czq. w aspekcie nowoczesnego zarza_dzania
uzytkowaniem terenu i planowaniem prze-
strzennym.

W przyszlym tygodniu w Katowicach od-
bedzie si^ konferencja ,,Kluczowe proble-
my gornictwa w Unii Europejskiej". Jakie
zagadnienia zostana na niej poruszone?

W ramach tej konferencji przewidzielismy
trzy sesje. Za kazd^ z nich odpowiedzialna jest
inna instytucja. My przygotowujemy pierwsz^,
ktora b^dzie dotyczyc bezpieczenstwa i ochro-
ny zdrowia w gornictwie. Sesja druga, za ktora.
odpowiada Gtowny Instytut Gornictwa, skupi
sie. na oddziah/waniu gornictwa na srodowisko.
Ostatnia sesja przypisana jest organizacyjnie
Centralnej Stacji Ratownictwa Gorniczego
i b^da_ to rozwazania o zarza_dzaniu kryzyso-
wym w aspekcie zdarzen, ktore mogci wystapic
w gornictwie. Uznalismy, ze tematy, ktore b^d^
poruszane na konferencji, musza, bye wiod^ce
i zasadnicze, jesli chcemy mowic o kluczowych
problemach gornictwa w Europie. Podczas ka-
towickiej konferencji akcent be.dzie potozony
na gornictwo w^gla kamiennego. Problemow
jest duzo wi^cej, na pewno w ci^gu trzech dni
nie wyczerpiemy calej tematyki zwia_zanej
z problemami branzy.

Bedzie mowa o gornictwie europejskim.
Czy w takim razie na konferencji bed«j
obecni goscie z innych krajow?

W tej chwili jestesmy na etapie domykania
listy uczestnikow. Z tego, co wiem, maja. poja-
wic si^ Czesi, Estonczycy, Anglicy oraz Niem-
cy. Czekamy jeszcze na potwierdzenia przyjaz-
du zagranicznych gosci. Bye moze wsrod
uczestnikow konferencji be.da_ reprezentacje
paiistw spoza Unii, na przyklad Rosjanie juz
wyrazili ch^c uczestnictwa. Spodziewamy si?,
ze uczestnikow konferencji, przygotowywanej
wspolnie z wojewoda. sla_skim, b^dzie okolo
120.

Teraz chciatbym nieco wybiec w przy-
szlosc. W przyszlym roku Wyzszy Urz^d
Gorniczy bedzie obchodzil jubileusz 90-le-
cia. Czy w zwiazku z tym zaplanowano ja-
kies szczegolne obchody?

Jest to dla nas wazna rocznica. Staramy si?
kultywowac tradycje nadzoru gorniczego i nie
zapominac o tego typu jubileuszach. Nie moze-
my sobie pozwolic na huczne obchody, ale
chcemy, zeby akcent 90-lecia WUG byl obecny
w swiadomosci srodowiska gorniczego. Naj-
wazniejsze uroczystosci zorganizujemy w grud-
niu, a ciokladnic w BarborkQ. Inauguracja rocz-
nicowych obchodo\ odbt^dzie si^ w lutym,

podczas Szkoly Eksploatacji Podziemnej, w ra-
mach ktorej specjalna sesja poswi?cona bedzie
nadzorowi gorniczemu. Bedzie to okazja, zeby
podkreslac jubileusz WUG i dwoch okr^go-
wych urz^dow gorniczych. Na kwiecien zapla-
nowalismy doroczn^ konferencj? ,,Problemy
bezpieczenstwa i ochrony zdrowia w polskim
gornictwie", ktora odb^dzie si? w Wisle. Tarn
rowniez b?dziemy akcentowac nasza. rocznic?
i mowic o przyszlosci nadzoru gorniczego
w Polsce. Przewidziane sa. takze uroczystosci
0 charakterze historycznym. 22 czerwca w Mu-
zeum Gornictwa w Zabrzu b?dzie mozna wy-
shichac referatow o historii polskiego nadzoru
gorniczego.

Wspomniat Pan o przysztosci Urzedu.
Przed jakimi wyzwaniami stanie WUG
w perspektywie najblizszych kilku lat?

M6wia_c o przyszlosci Urz?du, trzeba wzia.c
pod uwag? ustaw? Prawo geologiczne i gorni-
cze, ktora b?dzie obowi^zywac od 1 stycznia
2012 roku. Wielka_ wag? nadaje ona zagadnie-
niom bezpieczenstwa pracy i ochrony zdrowia,
a wi?c kwestiom, dla ktorych zostal powolany
Wyzszy Urzqd Gorniczy. Dzi?ki ustawie zakres
naszych kompetencji b?dzie wi?kszy i mam na-
dziej?, ze narz?dzia prawne, ktorymi b?dziemy
si? poslugiwac, b?d% skuteczniejsze od obec-
nych. Jako przyklad mozna tutaj wspomniec, ze
b?dziemy mieli mozliwosc prowadzenia po-
miarow przy pomocy urza_dzen przenosnych
1 stacjonarnych. Oczywiscie, jeszcze troch?
czasu uprynie, zanim znajdziemy na rynku i za-
kupimy dla inspektorow odpowiedni sprz?t.
Umozliwi on porownywanie wynikow pomia-
row z tymi, ktore zarejestrowary systemy ko-
palniane. To pomoze ucii\ spekulacje, ktore
maj^ miejsce po kazdym zapaleniu si? metanu.
Na mocy nowej ustawy b?dziemy mieli takze
duzo wi?ksze mozliwosci w zakresie wymie-
rzania kar. B?dziemy mogli nakladac kary pie-
ni?zne na przedsi?biorcow, a dotychczas nie
byk> do tego podstaw prawnych.

Gdzie trafi:} srodki uzyskane w ten spo-
sob?

B^da. one dochodem skarbu paiistwa.
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